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 مناسب براي طرح در كلاس
 بسم االله الرحمن الرحيم

 (پاي تخته نوشته مي شود)
 

 موضوع : خداباوري و تقرب به خدا 
 اهداف : هدف نهايي تقويت خدا باوري در دانش آموزان ؛
 وسايل مورد نياز : تخته و گچ - قرآن (در صورت امكان) 

 منابع : تفسير نمونه ، قرآن 

 اجمال برنامه :  -1

 10بسم االله رحمن الرحيم ، آشنايي كوتاه با دانش آموزان و ارزشيابي تشخيصي به طور شفاهي ( .1
 دقيقه)

 سوره انعام پاي تخته و خلاصه اي كوتاه در رابطه با كاري كه حضرت 79شروع بحث با نوشتن آيه  .2
ابراهيم (ع) انجام داد وبا ترفندي جالب به مشركان نشان داد ماه و خورشيد و ستارگان خدايان 

 دقيقه)10خوبي براي پرستش نيستند ... (

  دقيقه)20مشروح مطالب ( .3

  دقيقه) 5دعاي پاياني( .4

 

 توضيح هر بخش : -2

 در ابتدا بسم االله ارحمن الرحيم را پاي تخته نوشته و سپس پايين تر نا و نام خانوادگي خود را مي  .1
 بچه ها لطفا شما هم يكي يكي خود را معرفي "نويسيم ؛ سپس اينگونه رو به دانش آموزان مي گوييم: 

كنيد و خيلي كوتاه نظرتون رو در باره ي خدا بگيد ... اصلا به نظرتون چرا ما هر كاري كه مي كنيم 
  باشه ؟ ؛ كه البته ماها بيشتر وقتها يادمون ميره بگيم !! " بسم االله الرحمن الحيم "اولش خوبه 

 "خب از همين ابتدا شروع كنيم ... شما بگو ختنوم خوشگل .. 
با صحبت هاي بچه ها مقداري با سطح كلاس آشنا ميشيم و مي تونيم مطالب اضافه رو حذف كنيم يا در 

ميان درس اگر بچه ها به نكات خوبي اشاره كرده بودند يادآوري كنيم كه اين خود موجب توجه بيشتر 
 دانش آموزان و شركت بيشترشان در بحث مي شود 

   سوره ي انعام را پاي تخته مي نويسيم :79آيه  .2

 " انيّ وجهت وجهي للذي فطََرَ السموات و الارض حنيفاً و ما انا من المشركين "
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ترجمه : من پاكدينانه روي مي آورم به سوي كسي كه آسمانها و زمين را آفريده است و من از مشركان 
 نيستم 

 
 خب بچه ها كي ميدونه اين آيه از زبون چه كسيه ؟ "بعد از نوشتن آيه روي تخته از بچه ها مي پرسيم :

 در صورتي كه كسي پاسخ مناسب داد تشويق ميشه اگر كسي نمي دانست "كسي داستانش رو ميدونه ؟ 
 "خودمان داستان رو تعريف مي كنيم :

بچه هاي عزيز ؛ اين آيه از زبان حضرت ابراهيم (ع) است... بچه ها مي دونيد حضرت ابراهيم يكي از 
بزرگترين پيامبران بودن كه از خيلي امتحان هاي سخت الهي پيروزمندانه بيرون آمدن ... ماجراي پسرشون 

رو مي دونيد ؟ (چند ثانيه مكث) ايشون خواب مي بينند كه خداوند در خواب از او مي خواهد كه فرزندشون 
حضرت اسماعيل رو ذبح كنند (سرببرند) و ايشون هم در خواب اين كار رو مي كنند وقتي از خواب بيدار 
مي شوند خيلي به فكر فرو ميروند ... دو شب بعد هم باز اين خواب رو مي بينند و مطمئن مي شوند كه 

واقعا خداوند اين را ازشون خواسته و با حضرت اسماعيل مطرح مي كنند و او هم كه خيلي پاك و خداپرست 
بوده به پدرش ميگه ... پدر جان هر كاري كه خدا ازت خواسته انجام بده ... خلاصه بچه ها حضرت ابراهيم 
هم اين كار رو مي كنه ولي وقتي كه مي خواستند حضرت اسماعيل رو ذبح كنند چاقو نمي بره و از سوي 

 ابراهيم ما اين قرباني "خدا يك قوچ به حضرت ابراهيم عطا ميشه و خداوند به حضرت ايراهيم مي فرمايند 
 "رو از تو قبول كرديم تو اين قوچ را به جاي پسرت ذبح كن ...

خب بچه ها حالا اين پامبر بزرگ يك بار مي بينند كه گروهي از مردم دارند ستاره ها رو مي پرستند ... 
پيش اونها ميرن و در كنار آنها به ظاهر شروع به پرستش ستاره ها مي كنند وقتي صبح ميشه و ستاره ها 

محو مي شوند ... ايشون ميگن ... اين چه خدايي بود كه صبح ها محو ميشه ... من اين اينطور خدا رو دوست 
ندارم ... در مورد ماه و خورشيد هم به همين ترتيب ... همه تعجب مي كنند پيش خودشون ميگن عجبا ... 

 "ابراهيم راست ميگه ها ... بعد از اين ماجرا ها حضرت ابراهيم اين آيه ي قشنگ رو كه نوشتم مي گن ... 
 بعد آيه رو تلاوت مي كنيم ... و در مورد تفسير آيه در حد فهم كلاس صحبت مي كنيم:

 بچه ها حضرت ابراهيم در اين آيه به طور خيلي خلاصه خدا رو معرفي مي كنه ؛ خدا كيه ؟! كسي كه "
 است وقتي كه هيچ چيز در اين عالم "شكافنده"فاطر آسمان ها و زمينه ... فاطر يعني چي ؟ فاطر به معني 

 هستي وجود نداشت اين خداوند بود كه با خلقت خود تاريكي ها رو شكافت و آسمانها و زمين را آفريد ... 
بچه ها تا حالا به جهان اطراف دقت كرديد ؟ ما روي كره ي زمين زندگي مي كنيم و اين كره در منظومه 
شمسي و اين منظومه يكي از چندين منظومه در كهكشان راه شيريه و آيا مي دونستيد ميليونها كهكشان 
ديگه هم وجود داره كه تا حالا كشف شده و خدا مي دونه كه چقدر از اين عالم خيل خيلي بزرگ كشف 

نشده !!!! حالا فكر مي كنيد ما توي اين عالم اصلا چقدر به چشم ميايم ؟!! در اين جهان بزرگ هيچ موجودي 
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جرات يك حركت خلاف خواسته ي خدا رو نداره اونوقت ما خيلي راحت از دستورات خدا سرپيچي مي 
كنيم !!! ما بعضي وقت ها خيلي راحت يه كاري كه دلمون مي خواد انجام مي دهيم در حالي كه مي دونيم 

 خدا دوست نداره !!! 
با اين همه خدا انقدر خوبه كه  باز هم روزي ما رو ميده باز هم صداي ما رو ميشنوه و باز هم هر لحظه با 

عشق نگاهمون مي كنه به اميد اينكه ما به راه بيايم و شرمنده بشيم و راه درست رو بريم ... و همه ي اينها 
رو براي اين مي خواد كه ما آينده ي خوبي داشته باشيم براي اينكه ما اذيت نشيم !!! مي دونيد بچه ها ... 
آينده ي واقعي ما كجاست ؟(چند ثانيه سكوت) اينكه بريم دانشگاه ؟ اينكه ازدواج كنيم ؟ اينكه بچه دار 

 بشيم ؟ اينكه شغل خوبي داشته باشيم ؟ ويا اينكه پولدار بشيم ؟!!
بچه ها اينا خوبه ولي چيزهاي خيلي خيلي مهم تري وجود داره ... اينكه ما هر كسي هم كه باشيم بالاخره 
مي ميريم ... خب اگه به شما بگن شما چند سال تو اين خونه مي تونيد زندگي كنيد بعد همه ي چيزايي 

كه داريد رو ازتون ميگيريم جز اون چيزايي كه براي خونه بعدي تون فرستاده باشيد  ... خب شما باشيد چي 
كار مي كنيد ؟ آدم عاقل هر چي در مياره نصفش رو ميفرسته براي خونه ي بعدي اش كه وقتي رفت اونجا 

 نخواد از صفر شروع كنه !!!
خب اون خونه ي دوم ما هم بعد از مرگه ... اگه هيچي نفرستاده باشيم اون طرف خط بيچاره ايم فقط 
سختي و عذاب ... و خدا هم اصلا دوست نداره بنده هاش در سختي باشند ... (به تناسب وقت مي توان 

 بيشتر در اين باره صحبت كرد )
 و اذا سالك عبادي عني فاني قريب اجيب دعوت الداع اذا دعان فليستجيبوا "بچه ها اين آيه رو شنيديد : 

  "لي و اليومنوا بي لعلهم يرشدون 
ببينيد خدا چقدر بنده هاشو دوست داره ... هر وقت كه شما يه چيز ازش بخوايد كافيه كه صداش كنيد ... 

حتي توي دلتون ؛ اون صداتونو مي شنوه و خواسته هاتونو برآورده مي كنه ... ولي يه وقتايي كاراي بدي كه 
ما انجام داديم نميذاره دعا هامون مستجاب بشه ! بايد بگرديم ببينيم اشكال كارمون چيه ؟ بچه ها سعي 

كنيد زياد با خدا حرف بزنيد ... زياد بهش فكر كنيد و هر وقت كه كار اشتباهي انجام داديد ازش عذرخواهي 
كنيد ... هر چي دعا كنيد حتي اگر تو اين دنيا برآورده نشه چندين برابرش رو تو ائن دنيا بهتون ميدن يه 
طوري كه آرزو مي كني كاش هيچ كدوم از دعاهات تو دنيا برآورده نميشد ... خدا خيلي مهربونه ها ... دعا 

مي كنيد از ريز و درشت رو از خودش بخوايد ... دعاهاي بزرگ كنيد ... دعا كنيد خدا امامون رو بياره ... 
خيلي براي امام زمان (عج) دعا كنيد ايشون هميشه به ماها نگاه مي كنند و كارهامونو مي بينند زشت 

نيست ما سالي به ماهي هم يه يادي ازشون نكنيم ؟!!! اگه تو همش به ياد دوستت باشي و همش بهشزنگ 
بزني ولي بفهمي كه اون اصلا يادتو نيست و ديگران رو از تو بيشتر دوست داره ناراحت نميشي ؟!!! حالا 

ببينيد امام زمان چقدر ياد ما ميكنه و ما خيلي كم ! دلش ميشكنه ديگه ... بچه ها بيايد به هم يه قولي بديم 
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رو فراموش نكنيم ... با خدا زياد حرف بزنيم ... اگه " اللهم عجل لوليك الفرج"... هميشه تو قنوت نمازهامون
دوست داشتيد يه دفترچه برداريد و هر وقت كه ناراحت بوديد يا هر اتفاقي براتون افتاده بود براي خدا 

بنويسيد و باهاش درد و دل كنيد گرچه خدا خودش مي دونه ولي وقتي مي نويسيد احساس خيلي خوبي 
بهتون دست ميده ... ديگه هيچ وقت احساس تنهايي نمي كنيد ... بچه دعا بعضي وقتها خيلي بيشتر اجابت 

ميشه ... يكي موقع بارش باران ... يكي وقت اذان و بعد نماز ها ... يكي موقع طلوع و غروب خورشيد و 
بهترينش موقع سحر يعني قبل از اذان صبح ... اون موقع فقط بنده هاي خاص خدا بيدارند و خدا به يه 

چشم ديگه به اونا نگاه مي كنه ... اگه مي خوايد خاص باشيد سحر ها با خدا راز و نياز كنيد ... خب البته 
 توفيقش هم به همه نميدن فقط به همون آدماي خاص ميدن ... سعي كنيم خاص باشيم 

 دعاي پاياني
  بگيد : "الهي آمين"خب بچه ها همه دست ها رو بالا ببريم با هم دعا كنيم شما بعد از من 

 اللهم عجل لوليك الفرج ....
 خدايا ما رو جزو بنده اي خاصت قرار بده... 

 خدايا كمكمون كن كه از ياد تو غافل نشيم ...


